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Drodzy Czytelnicy!
Dla wielu mieszkańców naszej Gminy rozpoczął się czas wakacji. 

Planujemy wyjazdy, pikniki, wolne weekendy. Część mieszkańców korzysta z 
uroczych zakątków naszych terenów kąpielisko w Dziergowicach, ścieżki 
rowerowe, leśne ścieżki Solami, Starej Kuźni i Kotlami. W tle tej wakacyjnej 
sielanki toczy się praca samorządu, Rady Gminy i sołectw przed wydarzeniami, 
które przyniosą nam najbliższe miesiące: dożynki gminne w Dziergowicach, 
zakończenie projektów budowy kanalizacji PHARE ESC (Bierawa) i ZPORR 

(Stare Koźle), zakończenie prac nad aktualizacją Strategii Rozwoju Gminy 

Bierawa, zakończenie kadencji Rady Gminy i nowe wybory. Wszystkim tym 
wydarzeniom chcielibyśmy na stronach naszego biuletynu poświęcić trochę 
miejsca podać fakty, liczby i rzetelne informacje a nie historyjki „ ubarwione ” 
przez niektórych redaktorów prasy lokalnej, szukających we wszystkich 
poczynaniach sensacji i afer. Dlatego też uważamy, że im bliżej wyborów to 
nierzetelnych i nieprawdziwych informacji na temat pracy Urzędu będzie coraz 
więcej. Z doświadczenia wiemy, że po wyborach sprawy się uspokoją i wrócą do 
normalności.

Tradycyjnie już Redakcja zachęca wszystkich czytelników do wyrażania 
swoich opinii na lamach „ Głosu Bierawy ”, przesyłania komentarzy, opisywania 
tego co nas cieszy i tego co nas niepokoi.

Życzymy udanego odpoczynku w czasie wakacji i wielu wrażeń podczas 

zbliżających się uroczystości dożynkowych.
Redakcja

Serdecznie zapraszamy wszystkich mieszkańców Gminy Bierawa 
do udziału w uroczystościach i imprezach dożynkowych, 
w miejscowości Dziergowice w dniach 09-10 wrzesień h.r.

W tegorocznym Święcie Plonów, jak co roku, weźmie udział 
grupa zaproszonych gości z zaprzyjaźnionej Gminy Ostfildern 
z Niemiec, oraz grupa gości z Francji. Zachęcamy więc gorąco

do wspólnego świętowania z grupą naszych zagranicznych gości.

Przewodniczący Rady Gminy Wójt Gminy
Zbigniew Żmuda Henryk Chromik

http://www.bierawa.pl
mailto:ug%40bierawa.pl
mailto:info%40bierawa.pl
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UCHWAŁA nr XLIV/ 333 Z2006

RADY GMINY BIERAWA 
z dnia 26 czerwca 2006r.

W sprawie: podziału Gminy na okręgi wy
borcze, ustalenia ich granic i numerów, liczby 
radnych wybieranych w każdym okręgu oraz 
wyznaczenia siedziby gminnej komisji 
wyborczej w wyborach do rady gminy.

[...], na wniosek Wójta Gminy 
Bierawa, Rada Gminy Bierawa uchwala co 
następuje:

§1.
Obszar Gminy Bierawa w celu 
przeprowadzenia wyborów do Rady Gminy 
dzieli się na następujące okręgi wyborcze:

Numer
okręgu Granice okręgu

Liczba
wybiera

nych
radnych

1 Sołectwo: Brzeźce 1
2 Sołectwo: Stare Koźle 2
3 Sołectwa: Bierawa i Grabówka 3
4 Sołectwo: Lubieszów 1
5 Sołectwo: Dziergowice 3
6 Sołectwo: Solamia 1
7 Sołectwo: Ortowice i Korzonek 1
8 Sołectwo: Stara Kuźnia 1
9 Sołectwa: Kotlamia i Goszyce 2

§2.
Siedziba gminnej komisji wyborczej mieścić 
się będzie w Urzędzie Gminy Bierawa.

§3.
Traci moc uchwała Nr XXXVI/3 26/2002 
Rady Gm. Bierawa z dn. 28.06.2002 w spra
wie ustalenia okręgów wyborczych, ich gra
nic i numerów, liczby radnych wybieranych 
w okręgu wyborczym oraz siedziby gminnej 
kom. wyborczej w wyborach do rady gminy.

§4.
Wykonanie uchwały powierza się Wójtowi 
Gminy Bierawa.

§5.
Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia i 

podlega ogłoszeniu w Dzienniku Urzędowym 
Województwa Opolskiego.

UCHWAŁA Nr XLIV/334/2006

RADY GMINY BIERAWA 
z dnia 26 czerwca 2006r.

w sprawie: podziału Gminy na stałe obwody 
głosowania.

[...] Rada Gminy Bierawa, na wniosek
Wójta Gminy uchwala, co następuje:

§1-

Dokonuje się podziału Gminy Bierawa 
na stałe obwody głosowania, jak następuje:
1) Obwód głosowania nr 1, obejmujący 

sołectwa: Brzeźce, Stare Koźle.
2) Obwód głosowania nr 2, obejmujący 

sołectwa: Bierawa, Grabówka, Lubieszów.
3) Obwód głosowania nr 3, obejmujący 

sołectwa: Dziergowice, Solamia.
4) Obwód głosowania nr 4, obejmujący

sołectwa: Korzonek, Ortowice, Stara
Kuźnia.

5) Obwód głosowania nr 5, obejmujący 
sołectwa: Goszyce, Kotlamia.

§2.

Siedziby obwodowych komisji wyborczych 
zostaną ustalone przez Wójta Gminy Bierawa 
w drodze zarządzenia.

§3.

Wykonanie uchwały powierza się Wójtowi 
Gminy Bierawa.

§4.

Traci moc uchwała Nr VII/ 43/2003 Rady 
Gminy Bierawa z dnia 16 kwietnia 2003 roku 
w sprawie utworzenia stałych obwodów 
głosowania do przeprowadzenia wyborów do 
rady gminy oraz wyznaczenia siedzib 
obwodowych komisji wyborczych.

§5.

Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia i 
podlega ogłoszeniu w Dzienniku Urzędowym 
Województwa Opolskiego.
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INFORMACJA

Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej 
w Bierawie informuje, że od dnia 01 
lipca 2006r. można składać w siedzibie 
Ośrodka wnioski o świadczenia rodzinne 
na okres zasiłkowy od 01-09-2006r. do 31- 
08-2007r.

Wnioski złożone wraz z dokumentami 
do dnia 31 lipca 2006r. zostaną rozpatrzone i 
wypłacone do dnia 30 września 2006r. 
Natomiast wnioski złożone po dniu 01 sierpnia 
do 30 września 2006r. będą rozpatrzone i 
wypłacone do dnia 31 października 2006r.

KOMU PRZYSŁUGUJĄ
ŚWIADCZENIA RODZINNE

Do świadczeń rodzinnych zalicza się:
1) zasiłek rodzinny oraz dodatki do zasiłku ro

dzinnego,
2) jednorazowa zapomoga z tytułu urodzenia 

się dziecka.
3) Świadczenia opiekuńcze:

- zasiłek pielęgnacyjny
- świadczenie pielęgnacyjne

Zasiłek rodzinny przysługuje jeżeli dochód 
rodziny w przeliczeniu na osobę nie prze
kracza kwoty 504 zł. W przypadku gdy człon
kiem rodziny jest dziecko legitymujące się 
orzeczeniem o niepełnosprawności, lub orze
czeniem o umiarkowanym lub znacznym stop
niu niepełnosprawności zasiłek rodzinny przy
sługuje, jeżeli dochód rodziny w przeliczeniu 
na osobę nie przekracza kwoty 583 zł.
Od 1 września 2006r. zasiłek rodzinny uzale
żniony będzie od wieku i przysługiwać będzie 
miesięcznie w wysokościach:
1) 44 zł na dziecko do ukończ. 5 roku życia
2) 56 zł na dziecko powyżej 5 roku życia do 

ukończenia 18 roku życia
3) 65 zł na dziecko powyżej 18 roku życia do 

ukończenia 24 roku życia
Do zasiłku rodzinnego przysługują dodatki:
1) z tytułu urodzenia dziecka w wysokości 
1000 zł jednorazowo
2) z tytułu opieki nad dzieckiem w okresie 
korzystania z urlopu wychowawczego w 
wysokości 400 zł miesięcznie

3) z tytułu samotnego wychowywania dziecka 
w wysokości 170 zł miesięcznie na dziecko 
nie więcej jednak niż 340 zł na wszystkie 
dzieci
4) z tytułu wychowywania dziecka w rodzinie 
wielodzietnej w wysokości 50 zł miesięcznie 
na trzecie i na następne dzieci uprawnione do 
zasiłku rodzinnego
5) z tytułu kształcenia i rehabilitacji dziecka 
niepełnosprawnego w wysokości:

50 zł na dziecko w wieku do ukończenia 5 
roku życia

70 zł na dziecko powyżej 5 roku życia do 
ukończenia 24 roku życia
6) z tytułu rozpoczęcia roku szkolnego w 
wysokości 90 zł jednorazowo na dziecko
7) z tytułu podjęcia przez dziecko nauki poza 
miejscem zamieszkania:

w związku z zamieszkiwaniem w 
miejscowości, w której znajduje się szkoła w 
wysokości 80 zł miesięcznie na dziecko przez 
okres 10 miesięcy
- w związku z dojazdem z miejsca 
zamieszkania do miejscowości, w której 
znajduje się szkoła w wysokości 40 zł 
miesięcznie przez okres 10 miesięcy

Dodatkowo z tytułu urodzenia się dziecka 
uprawnionej osobie przysługuje jednorazo
wa zapomoga w wysokości 1 000 zł bez 
względu na osiągany dochód rodziny.

Poniżej przedstawiamy dane statystyczne za I 
kwartał 2006r. dotyczące rodzin korzysta
jących z świadczeń rodzinnych

Lp. Wyszczególnienie
Pierwszy
miesiąc
kwartału

Drugi
miesiąc
kwartału

Trzeci
miesiąc
kwartału

1 2 3 4 5
1. Liczba rodzin 

pobierających 
świadczenia rodzinne, 
w tym o dochodzie 
rodziny w
przeliczeniu na osobę:

362 366 374

1.1 do 252 zt 229 234 240
1.2 od 252,01 do 504 zł 128 127 129
1.3 od 504,01 do 583 zl 5 5 5
1.4 powyżej 583 zl 0 0 0
2. Liczba rodzin 

pobierających zasiłek 
rodzinny, w tym:

257 255 262
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2.1 na 1 dziecko 86 87 91
2.2 na 2 dzieci 88 86 86
2.3 na 3 dzieci 57 57 59
2.4 na 4 i więcej 26 25 26
2.5 Pobierających dodatek do 

zasiłku rodzinnego z tytułu 
samotnego wychowywania 
dziecka

17 17 18

3. Liczba dzieci, na które 
wypłacany jest zasiłek 
rodzinny, w tym w wieku:

545 539 553

3.1 do ukończenia 5 roku życia 104 104 106
3.2 powyżej 5 roku życia, do 

ukończenia 18 roku życia
390 382 388

3.3 powyżej 18 roku życia do 
ukończenia 24 roku życia

51 53 59

Wydatki na świadczenia rodzinne 
za I kwartał 2006r.

Lp Wyszczególnienie Wydatki (w 
zł)

Liczba
świadczeń

1. Zasiłki rodzinne 75 846,00 1 650
2 Dodatki do zasiłków
a. rodzinnych z tytułu: 

urodzenia dziecka
4 000,00 4

b. opieki nad dzieckiem w 
okresie korzystania z 
urlopu wychowawczego

17 787,00 45

c. samotnego
wychowywania dziecka

17 890,00 88

d. kształcenia i rehabilitacji 
dziecka
niepełnosprawnego

6 040,00 88

d rozpoczęcia roku 
szkolnego

540 6

e. podjecie przez dziecko 
nauki poza miejscem 
zamieszkania

14 440,00 355

f. wychowywanie dziecka w 
rodzinie wielodzietnej

17 850,00 357

3. Jednorazowa zapomoga z 
tytułu urodzenia dziecka

16 000,00 16

4. Zasiłek pielęgnacyjny 53 136,00 369
5. Świadczenie

pielęgnacyjne
24 360,00 . 58

Świadczenia opiekuńcze.
Jednym ze świadczeń opiekuńczych jest zasi
łek pielęgnacyjny, który przysługuje w wyso
kości 144 zł miesięcznie. Przysługuje on:
1) niepełnosprawnemu dziecku
2) osobie niepełnosprawnej powyżej 16 roku 
życia, jeżeli legitymuje się orzeczeniem o 
znacznym stopniu niepełnosprawności
3) osobie, która ukończyła 75 lat
4) osobie niepełnosprawnej powyżej 16 roku 
życia, legitymującej się orzeczeniem o 
umiarkowanym stopniu niepełnosprawności, 
jeżeli niepełnosprawność powstała do 
ukończenia 21 roku życia.
Świadczenie pielęgnacyjne przysługuje z 
tytułu rezygnacji z zatrudnienia w związku 
z koniecznością opieki nad dzieckiem legi
tymującym się orzeczeniem niepełnospra

wności z odpowiednimi wskazaniami, w wy
sokości 420 zł miesięcznie. Osobie upraw
nionej do świadczenia pielęgnacyjnego przy
sługuje także składka na ubezpieczenie spo
łeczne i składka na ubezpieczenie zdrowotne.

Wszelkich informacji dotyczących świadczeń 
rodzinnych można uzyskać pod nr teł. (077) 
4872181 w godz. od 8.30 do 15.00 

UWAGA
Organem właściwym do rozpatrywania 
wniosków o świadczenia rodzinne w 
przypadku, gdy członek rodziny osiąga 
dochody w krajach UE jest Regionalny 
Ośrodek Polityki Społecznej w Opolu ul. 
Głogowska 25Ctel. (077) 44 166 52 do 54.

Inf. własna GOPS

*****

STOP WANDALOM!

Podczas weekendu 3-4.06.2006 w godzinach 
nocnych doszło przed budynkiem Urzędu 
Gminy w Bierawie do aktu wandalizmu 
polegającego na profanacji flagi państwowej, 
złamania „drzewka przyjaźni” typu platan 
(posadzonego wspólnie z delegacją z 
zaprzyjaźnionej Gminy Ostfildem w roku 
2004, tj. z okazji przystąpienia Polski do Unii 
Europejskiej), kradzieży linek wyciągowych 
na masztach, kradzieży elementu kutego 
„Gmina Bierawa” zamieszczonego na cokole 
kamiennym, wywróceniu i uszkodzeniu 
czterokomorowego pojemnika na odpady. 
Szacowane straty to około 2000 złotych. 
Niejednokrotnie dochodziło do podobnych 
aktów wandalizmu, ale nie w takim zakresie. 
Uważam, że sprawcami są młodzi ludzie i nie 
jest to ich pierwszy wybryk. Dlatego zwracam 
się z gorącym apelem do uczciwych 
mieszkańców Gminy Bierawa o ujawnienie 
sprawców, w duchu obywatelskiej troski o 
dobro gminy. Zapewniam dyskrecję w 
prowadzonym postępowaniu. Dla osoby która 
przyczyni się do ujawnienia sprawców, 
wyznaczam cenną nagrodę - wysokiej klasy 
zestaw komputerowy z ekranem płaskim LCD 
17-calowym.

Wójt Gminy Bierawa 
Henryk Chromik
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INFORMACJE ZGKiM

Konkurs ekologiczny
Rok 2006 postanowiliśmy w Bierawie uczynić 
rokiem edukacji ekologicznej i wzmożonej troski o 
gospodarkę odpadami nazywając naszą akcję 
„Bierawa Czystszą Gminą”. W ramach niej 
propagujemy selektywną zbiórkę odpadów:
- do kontenerów ustawionych w „gniazdach”,
- „u źródła” tzn. do kolorowych worków 

przekazywanych a następnie odbieranych po 
napełnieniu przez mieszkańców.

Szczególną uwagę w kształtowani świadomości 
ekologicznej zwracamy na dzieci i młodzież 
uczące się w naszych szkołach podstawowych i 
gimnazjach. Skierowaliśmy do nich, zawieszane w 
szkołach, plakaty wskazujące na potrzebę, celo
wość i skutek selektywnej zbiórki odpadów. Ucz
niów jednej ze szkół wyposażyliśmy w kalendarze 
w sposób humorystyczny propagujące selektywne 
zbieranie odpadów. Zwieńczeniem działań, przed 
zakończeniem obecnego roku szkolnego, był 
organizowany w dniach 01.04. -31.05. konkurs 
ekologiczny dla dzieci i młodzieży pod patronatem 
Wójta Gminy. Skierowany był do uczniów :

SP w St. Koźlu - uczy się w niej 100 uczniów, 
SP w Dziergowicach - uczy się w niej 113 
uczniów
SP w St. Kuźni - uczy się w niej 107 uczniów, 
ZSD w Solami - uczy się w niej 198 uczniów, 
PG w Bierawie - uczy się w niej 212 uczniów.

Konkurs polegał na zbieraniu wysegregowanych 
opakowań plastikowych - butelek PET - do 
dostarczonych na teren szkół specjalnych 
pojemników. Wywożone one były natychmiast po 
napełnieniu, indywidualnie ważone, a wyniki 
zapisywane w „Karcie przekazania odpadów” 
utworzonej dla każdej ze szkół oddzielnie. O 
zwycięstwie miała zadecydować największa ilość 
selektywnie zebranych pojemników w przeliczeniu 
na jednego ucznia danej szkoły.

Celem konkursu było kształtowanie wśród 
młodzieży postaw proekologicznych, zwrócenie 
uwagi na potrzebę i korzyści płynące z segregacji 
oraz wyrobienie wśród młodych ludzi nawyku 
selektywnej zbiórki odpadów.

Uczniowie szkół bardzo żywiołowo 
zareagowali na zaproponowany konkurs, traktując 
go jak turniej międzyszkolny. Już w pierwszych 
dniach od jego rozpoczęcia, rozdzwaniały się u nas 
telefony z prośbą o wywiezienie pełnych 
pojemników i dostarczenie nowych. Uczniowie 
przyjeżdżali Gimbusami do szkół obładowani 
reklamówkami wypełnionymi plastikowymi 
butelkami, a domowe schowki, dotychczas

zapełniane workami, oraz okoliczne pojemniki na 
pakowania PET zaczęły „świecić pustkami”. 
Początkowo butelki PET nie były zgniatane przed 
wrzuceniem co skutkowało niewielką waga 
pojemników; z problemem uczniowie poradzili 
sobie i następne pojemniki ze zgniecionymi 
opakowaniami były już dużo dużo cięższe. 
Uczniowie wszystkich szkół bardzo chcieli wygrać 
konkurs i do samego końca trudno było wyłonić 
lidera. Ostatecznie zwyciężył Zespół Szkół 
Dwujęzycznych z Solami uzbierawszy 2,17 kg 
odpadów plastikowych na jednego ucznia, choć 
różnica do następnej' szkoły tj. Szkoły 
Podstawowej w Dziergowicach była prawie 
niezauważalna - osiągnęła ona wynik 2,15 
kg/ucznia (w pewnym momencie ta mała różnica 
spowodowała podejrzewanie nas o stronniczość). 
Trzecie miejsce zajęła Szkoła Podstawowa w 
Starym Koźlu - 1,64 kg/ucznia. Łącznie wszystkie 
szkoły w ciągu dwóch miesięcy trwania konkursu 
zebrały 1109 kg, tj. prawie 30 000 butelek po 
napojach.
Zwycięzcom gratulujemy a wszystkim szkołom 
dziękujemy za wzięcie udziału i wielkie 
zaangażowanie. Nagrody - wieża PANASONIC, 
video, sprzęt sportowy oraz książki, wręczał Wójt 
Gminy Bierawa mgr inż. Henryk Chromik na 
uroczystych spotkaniach ze zwycięskimi szkołami.

Zakończeniem akcji „Bierawa Czystszą 
Gminą”, w tym roku szkolnym, jest nasza wystawa 
ekologiczna „Papier - produkt globalny” 
pokazywana w Gimnazjum w Bierawie w dniach 
od 12.06. do 23.06 a obecnie w siedzibie Urzędu 
Gminy.

Załączone zdjęcie prezentuje p. Dyrektor 
Gimnazjum mgr Jolantę Wierzba na tle fragmentu 
wystawy. Zachęcamy do jej obejrzenia wszystkich 
uczestników konkursu a także mieszkańców naszej 
gminy.

ZGK i M w Bierawie 
mgr Alicja Bania
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FRAGMENTY PROTOKOŁU

z zebrania wiejskiego wyborczego 
w sołectwie Stare Koźle 

w dniu 05.05.2006r.

Zebranie otworzył Pan Czesław Kudzia, 
wyjaśniając powody wyborów sołtysa i 
Rady Sołeckiej:
[...] Dnia 14.04.2006r. odbyło się 
zebranie Rady Sołeckiej, na którym 
obecne były 4 osoby i nie można było 
podjąć żadnych uchwał. Następnie 
19.04.2006r. odbyło się zebranie Rady 
Sołeckiej, na którym obecni byli wszyscy 
członkowie. Na tym spotkaniu miał być 
ustalony plan działania Rady Sołeckiej i 
rozdział pieniędzy, które otrzymaliśmy na 
2006 rok. Nie zostało podjęte żadne z tych 
działań do dyskusji. Dlatego podjęliśmy 
uchwałę o rozwiązaniu Rady Sołeckiej. W 
dniu 20.04.2006r. złożyłem do Urzędu 
Gminy w Bierawie pismo o podjętych 
krokach. Nie było sensu dalej ciągnąć tej 
współpracy w obecnym składzie, chodź 
mogła jeszcze rok rada pracować [...].

Po burzliwej dyskusji w dalszej części 
spotkania przystąpiono do procedury 
głosowania.
Kandytami na sołtysa byli:

a) Czesław Kudzia
b) Rajnard Stefanides

Głosowanie odbywało się tajnie. Po 
podliczeniu głosów i sporządzeniu protokółu 
przez komisję skrutacyjną Pani Grażyna 
Wojtowicz przeczytała wyniki głosowania:

a) Liczba osób uprawnionych do 
głosowania 62

b) Liczba oddanych głosów 62
c) Liczba głosów ważnych 60
d) Liczba głosów nieważnych 2
e) Liczba głosów oddanych na 

poszczególnych kandydatów:
- Kudzia Czesław 28 głosy
- Stefanides Rajnard 32 głosy 

Największą liczbę głosów uzyskał i został 
wybrany sołtysem Rajnard Stefanides. 
Głosowanie na kandydatów do Rady 
Sołeckiej ze względu na małą liczbę chętnych 
zostało przeprowadzone w sposób jawny.

Wszyscy zgłoszeni kandydaci zostali wybrani 
jednogłośnie.
a) Filusz Ingrida
b) Gogolin Piotr
c) Czogała Sebastian
d) Suwalski Karol
e) Zygmund Henryk
f) Wojtowicz Grażyna
g) Korczak Regina
h) Kukiełka Rajmund

Wójt podziękował byłemu sołtysowi słowami:
[...] Dziękuje Panu Kudzi za kilka lat pracy na 
rzecz sołectwa, za jego promocję i jego 
upiększenie. Dziękuje Panu Kudzi i Radzie 
Sołeckiej. Panie Sołtysie Stefanides, wygrał 
Pan poparciem 4 głosów więcej. Jak widać 4 
głosy to niewielki kredyt zaufania i przed 
Panem przez ten rok będzie ciężka praca. 
Myślę, że to co nie udało się zrealizować Panu 
Kudzi to się uda zrealizować nowemu 
sołtysowi i nowej Radzie Sołeckiej dla dobra 
całej społeczności Starego Koźla jak również 
całej gminy, bo nie może być gminy bez 12 
naszych pięknych sołectw. Duże wyzwanie 
przed Panem, żeby się stać dobrym sołtysem i 
tego Panu życzę [...].

MIESZKAŃCOM ...

interesującym się budową kanalizacji, a 
szczególnie kilku mieszkańcom Starego Koźla 
dedykuję kolejny artykuł przedrukowany z 
tygodnika „Pismo Samorządu Terytorialnego 
WSPÓLNOTA” nr 17/763 z dnia 29 kwietnia 
2006r. pt. „Systemy budowy kanalizacji”.
Autor w tym artykule stara się w sposób 
szkolny przedstawić wady i zalety kanalizacji 
grawitacyjnej i ciśnieniowej, jak również wady 
i zalety studni z tworzywa sztucznego lub 
betonowe - zależnie od warunków 
gruntowych. Jak wynika z treści artykułu, 
studnie plastykowe, mimo że droższe, znajdują 
uzasadnienie na terenie sołectwa Stare Koźle 
ze względu na wysoki poziom wód 
gruntowych. Wszystkich zainteresowanych 
proszę o wnikliwą analizę tekstu.

Wójt Gminy 
Henryk Chromik
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SYSTEMY BUDOWY KANALIZACJI

Fragmenty artykułu Rafała Suwała 
Magazyn „ Wspólnota” nr 17, 20.04.2006.

Najbardziej znanym i rozpowszech
nionym rozwiązaniem jest system kanalizacji 
grawitacyjnej. Jego zaletą są mala awaryjność 
i niskie koszty przesyłu ścieków płynących w 
wyniku spadku rurociągu.
W ostatnich latach trwa zażarta polemika 
pomiędzy producentami materiałów
stosowanych przy budowie kanalizacji. 
Dotyczy ona jakości rur przeznaczonych do 
budowy kolektorów oraz studni sieciowych i 
przyłączeniowych. W przypadku rur 
przedmiotem polemiki jest spienione PCV. 
Oponujący przeciw jego stosowaniu twierdzą, 
że choć materiał przywędrował do Polski - tak 
jak większość technologii - z Zachodu, to 
jednak stosowano go (rury z PCV) do 
wykonywania przepustów pod drogami, 
autostradami itd. Często umożliwiał też 
wykonanie przejść pod ciągami 
komunikacyjnymi służących migracji
drobnych zwierząt. Stąd twierdzenia o jego 
niewystarczającej wytrzymałości na
ścieralność. Jako alternatywa pojawiły się na 
rynku rury z PCV-U bez spienionego PCV, co 
więcej rury lite , których trwałość - zgodnie z 
zapewnieniami producentów - jest 
kilkakrotnie dłuższa. Oczywiście obydwa 
materiały różni też cena, która w naszych 
realiach odgrywa istotną rolę.

Równocześnie samorząd może stanąć 
przed dylematem, czy stosować w 
budowanych sieciach studnie betonowe, czy 
też z tworzyw sztucznych. Atutem pierwszych 
jest ciężar, gwarantujący stabilność urządzenia 
i korzystna cena, a także w przypadku kilku 
renomowanych producentów szczelność i 
odpowiednie wyrobienie wejść przelotowych 
i podłączeniowych.

Natomiast w drugim przypadku 
szczelność jest praktycznie zapewniana przez 
producenta (studnie monolityczne), kinety i 
wejścia są wyrabiane fabrycznie i wyposażane 
w odpowiednie uszczelki. Jednak cena studni z 
tworzyw jest dużo wyższa od tradycyjnych 
betonowych. Istnieje też ryzyko 
nieprawidłowego posadowienia urządzenia. To

ostanie przejawia się poprzez niewystarczające 
zagęszczenie gruntu oraz nieodpowiednie 
dociążenie płytą powierzchniową z 
pierścieniem odciążającym.

Warto jednak wiedzieć, że budując ka
nalizację (ze studniami z tworzyw sztucznych) 
na gruntach silnie nawodnionych, inwestor 
znacząco ogranicza ryzyko nieuczciwości 
najtańszych oferentów. Przy zastosowaniu 
studni betonowych wybierają oni najczęściej 
kręgi wątpliwej jakości i pochodzenia, bez 
dodatków hydrostopówych, bez gotowych 
przejść przelotowych i uszczelek pomiędzy 
kręgami. W rezultacie skutkuje to dualizmem 
funkcjonalnym nowej sieci. I tak, w wyniku 
kosztownej inwestycji samorząd, budując 
kanalizację, wykonuje także meliorację terenu, 
a oczyszczalnia, do której uchodzą 
nieczystości jest zagrożona skokowymi 
wahaniami dopływu. Jest to szczególnie 
niekorzystne dla złóż biologicznych. 
Dodatkowo za oczyszczenie wielu m3 wody 
wciekającej do studni ktoś musi zapłacić. 

CIŚNIENIOWA

Kanalizacja ciśnieniowa, w 
odróżnieniu od samoczynnie funkcjonujących 
systemów grawitacyjnych, wymaga czynnika 
tłoczącego. Do jej wykonania najczęściej 
stosuje się rurociągi z polietylenu, a na 
kolektorach są instalowane przepompownie. 
Jeżeli część rurociągów wykonywanych jest 
grawitacyjnie, a cały tranzyt odbywa się na 
znacznych odległościach metodą wymuszoną, 
na sieciach ciśnieniowych są ustawiane 
przepompownie sieciowe.

Jednak na terenach o znacznych 
różnicach wysokości oraz obszarach 
pagórkowatych znacznie bardziej 
ekonomiczne może być wykonanie sieci 
ciśnieniowej odbiorczej z zastosowaniem 
przepompowni przydomowych. Przy takich 
rozwiązaniach rurociągi w ulicach są 
wykonywane w stosunkowo małych 
średnicach, a każdy właściciel nieruchomości 
posiada własny moduł pompowy z 
rozdrabniaczem. Koszt takiego przyłącza jest 
niestety dwu- a nawet trzykrotnie wyższy od 
grawitacyjnego. Jednak oceniając opłacalność
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takiego rozwiązania, warto spojrzeć znacznie 
szerzej. Na terenach pagórkowatych system 
grawitacyjny osiągałby znaczące zagłębienia, 
przez co koszt jego wykonania diametralnie 
by wzrastał. Do tego należy doliczyć ryzyko 
napotkania wód podskórnych i dużo 
większe koszty szalowania wykopów.

Dlatego warto budować systemy 
mieszane, w których poniżej trzech metrów 
zagłębienia sieci stosuje się kanalizację 
ciśnieniową. Ma to jeszcze jeden, poza 
kosztami wykonania, istotny atut. Jeżeli w 
ciągu liniowym ostatnie przyłącza, z uwagi 
na ukształtowanie terenu, są wyposażone w 
przepompownie przydomowe, i system 
uzyskuje możliwość systematycznego 
samoczynnego płukania, co zapobiega jego 
przytkaniu i zmniejsza koszty utrzymania. 

INSPEKTOR NADZORU O ST. KOŹLU

Poniżej publikujemy treść pisma z dnia 30.06.2006 w 
sprawie budowy kanalizacji sanitarnej w St. Koźlu.

PO WIA TO WY INSPEKTORA T
NADZORU BUDOWLANEGO
w powiecie kędzierzyńsko — kozielskim
47-220 Kędzierzyn - Koźle
Plac Wolności 1

Pan Edward Nikiel 
Pan Czesław Kudzia 
Stare Koźle

Odpowiadając na pismo dot. budowy kanalizacji 
sanitarnej wraz z przepompowniami i przyłączami do 
budynków w miejscowości Stare Koźle gm. Bierawa 
informuję, że w toku przeprowadzonego postępowania 
wyjaśniającego w przedmiotowej sprawie ustalono, że 
Inwestor prowadzi roboty budowlane zgodnie z 
udzielonym przez Starostę Powiatu Kędzierzyńsko - 
Kozielskiego pozwoleniem na budowę nr BA.7351-2- 
38/2003 z dnia 02.09.2003.

PO WIA TO WY INSPEKTOR 
NADZORU BUDOWLANEGO 
w powiecie kędzierz.-kozielskim 
Anna Milian

Do wiad. Urząd Gminy Bierawa

INFORMACJA DLA MIESZKAŃCÓW 
SOŁECTWA BIERAWA

Informujemy, że nastąpiło pełne uruchomienie sieci 
kanalizacyjnej w Bierawie zbierającej ścieki 

komunalne.

Poniżej przekazujemy obowiązujące zasady przy 
wykonaniu indywidualnego podłączenia budynku, 
realizowanego na koszt wytwarzającego ścieki 
komunalne:
1. Przewód odprowadzający ścieki do studzienki 
należy wykonać z rury PVC, której średnica nie może 
być mniejsza niż 150 mm, a minimalny spadek nie 
powinien być mniejszy niż 1,5% - zagwarantuje to 
samooczyszczanie przewodu.
2. Zagłębienie przewodu winno być dostosowane 
do istniejącej studzienki, a ponadto aby nie zamarzały w 
nim ścieki, większe niż głębokość przemarzania gruntu 
(około 1,4 m); jeżeli nie można uzyskać w/w 
głębokości, wówczas przewody należy ocieplić np. 
wełną mineralną lub żużlem.
3. Istniejący zbiornik szamba nie może spełniać 
funkcji studzienki rewizyjnej i należy go bezwzględnie 
wyłączyć poza spływ do kanalizacji - szambo nie zape
wnia samooczyszczania się podłączenia kanaliza
cyjnego oraz powoduje zagniwanie w nim ścieków.
4. Bezwzględnie zabrania się odprowadzenia do 
sieci kanalizacyjnej wód deszczowych - wody 
deszczowe oraz drenażowe winny być odprowadzone 
do gruntu lub pobliskich wód powierzchniowych.
5. Po wykopaniu i ułożeniu rur, należy zgłosić 
odbiór przewodu odprowadzającego ścieki do 
studzienki inspektorowi nadzoru Panu Jerzemu 
Surkont teł. 0 508-086-709, który sporządzi szkice i 
odczyta stan wodomierza głównego - wówczas dopiero 
można rozpocząć eksploatację przyłącza.
6. Ilość oddanych ścieków zgodnie z przepisami, 
będzie mierzona jako równa ilości pobranej wody 
wykazanej przez wodomierz główny. Osoby 
zainteresowane pobieraniem wody, która po użyciu nie 
będzie wprowadzana do kanalizacji (np. do podlewania 
ogródka, mycia auta), winny zamontować na swój koszt 
wodomierz dodatkowy i zgłosić bezwzględnie ten fakt 
do ZGKiM w celu założenia plomby.
7. Opłata za wprowadzone ścieki będzie 
pobierana począwszy od dnia następnego po odbiorze 
podłączenia przez inspektora nadzoru lub po 
stwierdzeniu samowolnego wprowadzania ścieków do 
sieci.
8. Opłata za ścieki będzie wynikała z różnicy 
odczytu zużycia wody, na wodomierzu głównym oraz 
wodomierzu dla wody bezpowrotnie zużytej - warunek 
ważna plomba dostawcy wody na wodomierzu 
dodatkowym.

Obowiązek przyłączenia się do sieci kanalizacyjnej 
wynika z art. 5

ust. 1 pkt. 2 ustawy o utrzymaniu czystości i 
porządku w gminie.

Informujemy, że ewentualne niestosowanie się do 
powyższych zasad przyłączenia do sieci lub podłączenie 
się do sieci bez zgłoszenia, może podlegać karze 
grzywny.

Dyrektor ZGKiM 
Inż. Marek Bobiński
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LIST DO GRUPY MIESZKAŃCÓW 
STAREGO KOŹLA

Stosownie do Pism mieszkańców wsi Stare Koźle, Urząd 
Gminy Bierawa informuje, iż w 1999 roku Rada Gminy 
Bierawa podjęła uchwałę ustalającą opłatę za 
podłączenie do gminnych urządzeń kanalizacyjnych w 
kwocie 1.000 zł od jednego przyłącza i gminnej sieci 
wodociąg, w kwocie 500 zł.
Dlatego też w ośmiu sołectwach Gminy, gdzie 
wykonywano lub wykonuje się kanalizacje sanitarne 
dochodziło do podpisywania umów cywilnoprawnych, w 
których mieszkańcy wychodząc naprzeciw ustaleniom 
Rady Gminy zobowiązywali się do partycypacji w 
kosztach budowy kanalizacji.
Nie sposób zgodzić się z oświadczeniem, iż działając w 
imieniu Gminy zagroziliśmy konsekwencją 
wprowadzenia opłat adiacenckich w przypadku nie 
podpisania przez mieszkańców umowy, kiedy to 
właściciel nieruchomości był informowany na 
zebraniach wiejskich o potrzebie współfinansowania 
przez mieszkańców sołectwa kosztów budowy 
kanalizacji. Potrzebę taką widziała Rada Gminy 
uchwalając taką uchwałę, zrozumieniem tego faktu były 
decyzje mieszkańców podpisujących z Gminą umowy 
cywilnoprawne o partycypacji w kosztach.
Pragnę wyjaśnić, że opłaty adiacenckie przewidziane są 
ustawą z dnia 21 sierpnia 1997r. o gospodarce 
nieruchomościami (Dz. U. z 2004r. Nr 261, poz. 2603), 
zatem informacja o tym, że mogłyby zostać 
wprowadzone nie jest groźbą, gdyż Rada Gminy ustaliła 
dobrowolne zasady partycypacji przez mieszkańców 
gminy w kosztach budowy kanalizacji sanitarnej i sieci 
wodociągowej na podstawie umów cywilnoprawnych. 
Stanowisko takie jest zgodne ze wyrokiem NSA (wyrok z 
24.08.1993r. sygn. akt S.A./Wr 841/93), o czym 
wspominałem wcześniej.
Fakt nie pobierania przez gminę opłat adiacenckich 
spotkał się z dezaprobatą ze strony kontroli Regionalnej 
Izby Obrachunkowej w Opolu, która miała miejsce na 
przełomie 2005/2006. Zarzucono iż nie pobieranie ich 
pozbawia gminę jednego ze źródeł dochodu 
przewidzianych przepisami prawa.
Dobrowolne partycypowanie w kosztach budowy jest 
aktem dojrzałości mieszkańców gminy do tego by żyć w 
środowisku nie zanieczyszczonym na pożytek swój i 
następnych pokoleń. Tego rodzaju akty docenia 
ustawodawca albowiem w art. 148 ust. 4 ustawy o 
gospodarce nieruchomościami postanowił, iż na poczet 
opłaty adiacenckiej zalicza się wartość świadczeń 
wniesionych przez właściciela lub użytkownika 
wieczystego nieruchomości na rzecz budowy 
poszczególnych urządzeń infrastruktury technicznej. 
Wprowadzenie opłat adiacenkich lub dobrowolnych 
wpłat na rzecz kanalizacji jest procedurą stosowaną 
również w innych gminach nie tylko w naszym powiecie, 
ale także w województwie i kraju.

Z-ca Wójta Gminy 
Ryszard Gołębowski

INWESTYCJE 
I PÓŁROCZE 2006

Realizacja rocznych zadań inwestycyjnych i 
remontowych za I półrocze 2006 r.
1. Remont dróg gminnych i placów
- 32.000,00
2. Budowa drogi transportu rolnego w 
Lubieszowie
-272.854,44
3. Budowa drogi transportu rolnego w Starym 
Koźlu
-69.166,96
4. Modernizacja drogi powiatowej Nr 14020 w 
Starej Kuźni
-69.000,00
5. Modernizacja drogi powiatowej w Grabówce 
-200.000,00
ó.Zakup łodzi do
-32.000,00

OSP Lubieszów

7. Remont oświetlenia
-13.434,87
8. Budowa oświetlenia ulicznego:

ulicznego

a) Stara Kuźnia
-21.140,00

ul. Kołodzieja

b) Bierawa
-26.718,80

Nowe Osiedle

c) Goszyce
-22.898,00

ul. Gliwicka

9. Przedłużenie sieci kanalizacyjnej w
Brzeźcach
- 5.600,00
10.Budowa murku oporowego wokół skarpy 
kościoła w Dziergowicach w granicach drogi 
Gminnej
-19.800,00

Realizacja wieloletnich zadań inwestycyj
nych w I półroczu 2006 r.
1. Budowa Kanalizacji sanitarnej w
miejscowości Stare Koźle
-1.313.599,95
2. Budowa kanalizacji sanitarnej (Rozwój 
stref-przemysłowo usługowych w Gminie 
Bierawa)
- 742.248,91
3. Kompleksowe uporządkowanie gospodarki 
wodno ściekowej w Gminie Bierawa- 
32.070,00
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URODZENIA
01.01.2006r. - 30.06.2006r.

100 LECIE KOŚCIOŁA SW. 
ANNY W DZIERGOWICACH

I. STRZELECKI Dawid 
3. WYŻGOŁ Maja
5. STRASZEK Karolina 
7. SZYMAŃSKI Jakub 
9. HORWAT Łukasz
II. BIRONT Aleksander 
13.OLBRYCH Natalia
15.GAWLIKOWSKA Wiktoria 
17.KOPIEC Jessica 
19.KUPISIŃSKI Maciej 
21.TŁUK Emilia 
23.PŁACZKO Marcin 
25.PROESLER Błażej 
27.STOLCENBERG Wanesa 
29.RYSZKIEWICZ Vanessa 
31.JURECZKO Kamil 
33.BIRONT Wiktoria

2. IGNACY Michał 
4. IGNACY Dawid 
6. JARZYNA Filip '
8. WSZOŁEK Agata 
10. KONDERAK Adam 
12. LIS Anna 
14. SIMMERT Robert 
16. SMYKAŁA Oliwia 
18. ZAKĘS Kacper 
20. MAJNUSZ Marcel 
22. WOLF Klaudia 
24. SMARZOCH Dawid 
26. SKROBEK Sandra 
28. MAREK Krzysztof 
30. JUCHA Paulina 
32. PIOTROWSKI Kacper

ZGONY
01.01.2006r. - 30.06.2006r.

1. JOPERT Eugenia 2. JURCZYNSKI Jan
3. SZCZOMBROWSKI Władysław
4. POPANDA Henryk 
6. LEWANDOWSKA Anna 
8. DZIWIŃSKA Julia

5. KARWACKI Leszek 
7. ZAJDA Helena

10.BENGSCH Werner 
12. SZEWERDA Adela 
14.GEDIGA Marta 
16.GLOMBIK Gerhard 
18.TRZASKACZ Alojzy 
20.RASSEK Hildegarda 
22.POLASZEK Franciszek 
24.SZARF Edmund 
26.SOBOCIK Elżbieta 
28.STRZEMPCZYK Maria 
30.MAINUSZ Edyta 
32.LUTY Stefan 
34.KULESSA Irmgarda 
36.KANDZIORA Elfryda 
38.KĘDZIERA Olga

9. JASKÓŁKA Elżbieta 
ll.FLEGEL Piotr 
13. KRÓL Jan 
15. STELMACH Józef 
17. ŁUKOWSKI Mieczysław 
19. SEDLACZEK Małgorzata 
21. GARBAS Regina 
23. FLIEGEL Klara 
25. SZOŁTYSEK Edward 
27. SZEWERDA Paweł 
29. DŁUGOSZ Zygfryd 
31. CICHON Agnieszka 
33. SZEWERDA Piotr 
35. LECHUN Czesław 
37. WŁÓCZEK Jadwiga 
39. PROSKE Jadwiga

Liczba mieszkańców Gminy (30.06.2006):
7889

JUBILACI

9 Hat
95 lat 
94 lata 
97 lat
96 lat 
91 lat

1. Sedlaczek Małgorzata
2. Dombrowa Anna
3. Kubitzki Teodor
4. Pabelicka Paulina
5. Flegel Piotr
6. Koszmider Anna

7. Kiebel, Jadwiga i Hubert
8. Pientka, Alfred i Helena
9. Johna, Joachim i Helena
10. Szmidt, Jan i Katarzyna
11. Kuś, Józef i Hildegarda

02.01.2006 (|26.03) 
21.02.2006 
19.04.2006 
22.06.2006 
29.06.2006 (f27.02) 
04.07.2006

55 lat małż. 06.01.2006 
55 lat małż. 14.04.2006 
55 lat małż. 14.04.2006 
50 lat małż. 15.04.2006 
55 lat małż. 03.05.2006

Życie religijne wiernych dziergowickiej parafii 
koncentruje się wokół świątyni. Świątynia jest wy
razem tęsknoty człowieka do tego, by mieć za współ
mieszkańca Boga - by móc mieszkać u Boga i w ten 
sposób doświadczać doskonałego rodzaju zamieszkania, 
doskonałej wspólnoty, która zawsze usuwa samotność i 
lęk. Dlatego ta sakralna budowla jest miejscem groma
dzenia się wspólnoty parafialnej na modlitwach i nabo
żeństwach, a przede wszystkim na celebracji sakra
mentów, a zwłaszcza Eucharystii, podczas której słu
chamy słowa Bożego oraz uobecniamy Paschę Chrys
tusa: Jego Mękę, Śmierć i Zmartwychwstanie. Jest 
miejscem, w którym Duch Święty udziela wierzącym 
Bożego życia. Jako widzialna budowla, dom ten jest 
szczególnym znakiem Kościoła pielgrzymującego na 
ziemi i ikoną Kościoła przebywającego w niebie.

Historia kościoła św. Anny jako kościoła 
parafialnego związana jest z dziejami ziem, na których 
parafia leży (Dziergowice i Solamia). Kościół został 
usytuowany na pagórku, na miejscu starego kościoła 
drewnianego. Inicjatywa wybudowania nowego obiektu 
sakralnego zrodziła się w czasie posługiwania 
pierwszego proboszcza, ks. W. Lossa (1889-1899). 
Powodem były wzrastająca liczba parafian, która 
sprawiała, że mały kościół nie mógł pomieścić 
wszystkich wiernych i stan materialny kościoła grożący 
zawaleniem. Ks. proboszcz Loss rozpoczął realizować 
plan budowy nowego kościoła od mobilizowania 
parafian do zbiórek na ten cel. Jednak składane przez 
parafian ofiary pieniężne były zbyt małe, aby można 
było wtedy podjąć decyzję rozpoczęcia prac tak 
kosztownej inwestycji. Należy dodać, że parafia choć 
liczebna, to jednak ze względu na wielkie bezrobocie w 
tym czasie i mało urodzajną ziemię, należała do 
najbiedniejszych osad w powiecie kozielskim. Dlatego 
zdecydowano wybudować najpierw nową plebanię, a 
plan budowy nowego kościoła został przesunięty na 
dalsze lata. Dzieła budowy nowej świątyni podjął się 
bardzo energiczny i przedsiębiorczy, ks. P. Brandys 
(1899-1922), następca ks. Lossa. Przygotowania do tak 
wielkiego przedsięwzięcia trwały do roku 1903, m.in. 
gromadzono dokumenty związane z budową kościoła, 
plany, kosztorysy, pozwolenia, a przede wszystkim 
pozyskiwano środki finansowe poprzez zbiórki. 
Opracowanie dokumentacji i kosztorysu powierzono 
znanemu architektowi z Opola, Ludwikowi 
Schneiderowi. Koszt budowy został zaplanowany na 
około 170 tys. marek. Patronat nad budową nowego 
kościoła spoczywał na baronie Maksymilianie von 
Reibnitz z Kochańca. Pomimo wielu dobrodziejów, 
niewystarczająca ilość zgromadzonych pieniędzy 
spowodowała zaciągnięcie pożyczki przez parafię, którą 
trzeba było jeszcze spłacać po zakończeniu budowy.

Kościół budowano w latach 1903-1905, 
Uroczystość poświęcenia kamienia węgielnego odbyła 
się dopiero 14 maja 1905r. w III Niedzielę po Wielkiej 
Nocy. Natomiast 11 października 1905r. o godz. 15:00,
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przed nabożeństwem różańcowym, ks. Brandys 
poświęcił krzyż wieży kościoła, następnie do tzw. bani 
włożył napisane w języku polskim świadectwo 
dokumentujące budowę kościoła, krótką informację o 
parafii i sytuacji politycznej w Europie oraz list z bani 
drewnianego kościoła. Po czym krzyż został wciągnięty 
na wieżę kościoła. Za pozwoleniem kardynała Koppa 
został poświęcony przez proboszcza, natomiast 
konsekracja kościoła odbyła się przy najbliższym 
bierzmowaniu w 1906r. przez ks. biskupa Augustyna, 
sufragana wrocławskiego.

Nowy kościół św. Anny, orientowany, 
wybudowany w stylu neogotyckim, od samego 
początku zachwycał swoją architekturą, wielkością i 
harmonią. Wybudowany na planie krzyża o rozpiętości 
ramion 35 na 22 metry, daje powierzchnię 770 metrów 
kwadratowych. Wieża miała ponad 40 m wysokości.

Dramat działań wojennych udzielił się na parę 
miesięcy przed zakończeniem II wojny światowej nie 
tylko parafianom, ale i kościołowi parafialnemu. 30 
stycznia 1945r. o godz. 11.10 żołnierze niemieccy, w 
obronie własnego życia, zaczęli ostrzeliwać pociskami 
artyleryjskimi kościół, gdyż dowództwo radzieckie 
umieściło na wieży kościoła tzw. punkt obserwacyjny, 
który ułatwiał mu prowadzenie walki. Skutek tych 
działań był dramatyczny. Runęła wieża, został 
doszczętnie zniszczony dach kościoła i mała wieżyczka, 
zawaliły się dwa filary ze sklepieniem. Kościół został 
w 60% zniszczony.

Do odbudowy kościoła wzięli się parafianie po 
powrocie ze szpitala z Gliwic proboszcza, ks. Groegera, 
10 lipca 1945r. Należy pamiętać, że były to czasy 
niesamowitej biedy, głodu, chorób z niedożywienia, 
domy i sklepy były ogołocone, wokół krążyły 
szabrownicze bandy, które zabierały to, co jeszcze 
zostało po przejściu Armii Czerwonej. W takich 
trudnych warunkach zawiązała się Rada Parafialna, 
która pod przewodnictwem Jana Zgrzebnioka wzięła na 
siebie odpowiedzialność za odbudowę kościoła. Parce 
trwały cztery lata. Dach kościoła pokryto blachą 
cynkową, na pozostałej części wieży zamontowano 
prowizoryczny czterospadowy dach, przywrócono we 
wnętrzu łukowe sklepienie, częściowo naprawiono 
organy i postawiono tymczasowe ławki oraz wybielono 
ściany. W Niedzielę Palmową, 27 marca 1949r. kościół 
został na nowo poświęcony przez ks. dra B. Kominka, 
Administratora Apostolskiego w Opolu.

Kolejne lata dla kościoła, to czas dalszych 
remontów i uposażenia. Rozległy zakres prac dotyczył 
malowania kościoła, zamontowania nowych witraży, 
zawieszenia na wieży trzech nowych dzwonów, 
remontu organ, wymiany instalacji elektrycznej, 
ogrzewania węglowego kościoła, modernizacji 
nagłośnienia, naprawy dachu kościoła.

Oprócz tych działań remontowo - 
budowlanych były prace rekonstrukcyjne bocznych 
ołtarzy, w których pojawiły się płaskorzeźby Matki 
Bożej i Serca Pana Jezusa. Pod chórem, w związku z 
rozwijającym się kultem Bożego Miłosierdzia zrobiono 
ołtarz Jezusa Miłosiernego i sprowadzono relikwie św. 
Faustyny.

Ponadto w latach 90-tych także wielkim 
przedsięwzięciem było otynkowanie kościoła, 
rozbudowa górnej części wieży i pokrycie dachu 
dachówką ceramiczną.

Zbliżający się jubileusz 100 lecia kościoła 
zmobilizował parafian do gruntownego remontu 
wnętrza kościoła.

Wyremontowano okna witrażowe i włożono je 
w tzw. szyby zespolone. Kościół korzysta z nowego 
systemu wentylacji i ekologicznego ogrzewania 
powietrznego. Położono nową granitową posadzkę. 
Akcenty nowoczesne pojawiają się w wielu miejscach 
- dotyczy to oświetlenia wewnętrznego, radiofonizacji, 
zasilania elektrycznego, organizacji zakrystii i 
prezbiterium, w którym wymieniono ołtarz i stół słowa 
Bożego wykonane z kamienia naturalnego. Jednak 
największym przedsięwzięciem było malowanie 
kościoła. W tym zakresie prac wykorzystując 
współczesną technikę malarską nawiązano do 
pierwotnego wyglądu wnętrza świątyni, dodając 
jednocześnie pewne nowe elementy ornamentacji.

Efekt tych prac jest imponujący, napawa dumą 
parafian i odwiedzających nasz kościół. Poprzez ten 
artyzm malarski nasz kościół stał się w okolicy taką 
„perełką”. Jest to świadectwo troski parafian o swoją 
świątynię na miarę tego zapału, jaki towarzyszył tym 
wszystkim, którzy doprowadzili swoim samozaparciem 
do wybudowania nowego kościoła.

Do tych prac jubileuszowych przyłączyła się 
Rada Sołecka w Dziergowicach w powiązaniu z 
Urzędem Gminy w Bierawie, którzy obecnie 
przyczyniają się do upiększenia terenu przed kościołem 
od strony plebanii.

Wszystkie wyżej podejmowane inwestycje 
mogły być zrealizowane dzięki zaangażowaniu 
duszpasterzy, którzy w tym czasie kształtowali oblicze 
religijne tej parafii. Należy tu wspomnieć proboszczów: 
ks. W. Lossa, ks. P. Brandysa, ks. E. Gróbnera, ks. E. 
Groegera, ks. Józefa Sewerę, ks. Bronisława Czajkę, 
autora niniejszego opracowania, jak i wikariuszy: ks. S. 
Dyrkacza i ks. E. Poloczka.

Parafianom i wszystkim dobrodziejom spoza 
parafii, zwłaszcza Urzędowi Gminy w Bierawie na 
czele z Wójtem mgr inż. H. Chromikiem składam 
serdeczne „Bóg zapłać” za wszelkie prace i ofiary, 
dzięki którym dokonaliśmy tych dzieł.

Jednocześnie w imieniu wspólnoty parafialnej 
zapraszam mieszkańców Gminy Bierawa na 
uroczystość Jubileuszu 100 lecia parafii w niedzielę, 24 
września b.r., która rozpocznie się dziękczynną 
Eucharystią o godz. 10.30 celebrowana pod 
przewodnictwem ks. bpa Gerarda Kusza. Po południu o 
godz. 14.30 odbędą się uroczyste nieszpory w kościele i 
jubileuszowy festyn przy Domu Kultury w 
Dziergowicach.

Ks. dr Helmut Ekert 
Proboszcz Parafii Dziergowice
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KĄCIK SZKOLNY

PUBLICZNE GIMNAZJUM 
W BIERAWIE

Refleksje uczennicy
Publicznego Gimnazjum nr 1 w Bierawie 

im. Noblistów Polskich 
z zielonej szkoły do Kołobrzegu.

Na zielonej szkole byliśmy od 3 VI do
10 VI 2006 r. Brała w niej udział cała klasa
11 c i 9 osób z klasy I b.

3 VI o godz. 19.00 wyjechaliśmy z 
Bierawy autobusem gminnym do stacji PKP 
w Lublińcu. Na dworzec dotarliśmy o godz. 
20.40, a o 21.40 wyjechaliśmy pociągiem 
pospiesznym bezpośrednio do Kołobrzegu, w 
którym byliśmy o godz. 6.30 następnego dnia 
czyli 4 VI 2006 r. Spod stacji w Kołobrzegu 
zabrał nas autokar i zawiózł do domu wypo
czynkowego „Anna” na ul. Klonowej 12. 
Pokoje były 2,4,5 i 6 - osobowe.

Na zielonej szkole uczestniczyliśmy w 
ciekawych wycieczkach, np. do Trzęsacza, 
Międzyzdrojów, Świnoujścia. Zobaczyliśmy 
wiele ciekawych obiektów:
- południową ścianę kościoła w Trzęsaczu, 
molo i Promenadę Gwiazd w Międzyzdrojach
- dzielnicę nadmorską (uzdrowiskową) w 
Świnoujściu,
- jezioro Turkusowe, hotel na wodzie (jedyny 
w Polsce) na jeziorze Wicko oraz wzgórza, 
skąd Niemcy wystrzeliwali pociski V-1 i V-2 
na Anglię i wielki dąb, który nazywa się 
Prastary (ma w obwodzie 5 m) w 
miejscowości Wapienno.

Na szczególną uwagę zasługują: 
przejazd wojskowym transporterem

opancerzonym i strzelanie z wiatrówki 
w baloniki z nagrodami na poligonie w 
Kołobrzegu,
- zwiedzanie wielu latami morskich, np. w 
Niechorzu, Dziwno wku i Świnoujściu 
(największa i ma najsilniejsze światła w 
Europie)

- zwiedzanie Kamiennego Szańca i latami w 
Kołobrzegu, w której mieliśmy dyskotekę
- rejs statkiem „Pirat” po morzu
- kąpiel na basenie w Kołobrzegu.

Przeżyliśmy też wiele zabawnych 
chwil, śmiejąc się do rozpuku. Nasz kolega 
Marcin Malisz podczas wieczornego spaceru 
znad morza w bardzo kulturalny sposób 
parodiował gimnazjalnych nauczycieli. 
Chłopak ma zadatki na świetnego aktora, więc 
odgrywanie scen nie stanowi dla niego 
najmniejszego problemu.

Zielona szkoła bardzo nam się 
podobała. Na długo pozostanie w naszej 
pamięci. Wyjazd zorganizowała Pani Hanna 
Kruczek, która była kierownikiem wycieczki, 
a opiekę nad gimnazjalistami sprawowały 
Panie Maria Stępień, Sonia Geller i Wiesława 
Chojna. Jej organizatorzy zasługują na 
wysokie uznanie.

Karolina Nowak 
uczestniczka wycieczki

ZESPÓŁ SZKÓŁ
DWUJĘZYCZNYCH W SOLARNI

Rok szkolny 2005 /2006 w Zespole 
Szkół Dwujęzycznych w Solami można zali
czyć do niezwykle pracowitych i owocnych.

We wszystkich konkursach przedmio
towych ogłaszanych przez Kuratorium w 
Opolu szkoła zajmowała najwyższe lokaty. 
Uczniowie czują się mocni zarówno z języka 
niemieckiego jak i j. polskiego, niemniej radzą 
sobie z historią bądź matematyką.

W III edycji konkursu recytatorskiego 
gimnazjalistów z języka niemieckiego 
organizowanego przez germanistki w 
kuźniańskim ZSOiT uczennice z Solami nie 
wpuściły na podium nikogo.

Wyniki tego konkursu świadczą o tym, 
iż Dwujęzyczna Szkoła w Solami kładzie 
nacisk na naukę języków obcych - a to 
przecież najlepsza „przepustka” do ówczesnej 
Europy. Powyższy efekt uzyskanych przez
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szkołę rezultatów jest w dużej mierze zasługą 
ilości godzin języka niemieckiego równo
miernych z godzinami języka polskiego.

Także VI Międzygimnazjalny Konkurs 
Ortograficzny należał do wygranych tej 
szkoły.

Stosunkowo młoda szkoła doczekała się w 
tym roku obchodu 10-lecia. Podczas tej presti
żowej imprezy uczniowie pokazali swoje 
walory literackie i artystyczne. Specjalnie na 
tę okazję uczniowie zmagali się z pisaniem 
wierszy o swojej szkole. Oto fragment jednego 
z nich: „Sporo szkółek jest w powiecie, 
wszyscy o tym dobrze wiecie, ale takiej jak ta, 
drugiej pewnie nigdzie nie znajdziecie !”

Grupa uczniów z kl. III przedstawiła 
„Rękawiczkę” - F. Schillera, uczniowie klas 
4-6 zaprezentowali scenki mimiczne, 
przedstawiające wycinki życia patrona szkoły 
- J.F. von Eichendorffa. Klasy gimnazjalne 
wystawiły sztukę J. Eichendorffa pt. „Das 
Marmorbild”. Po takich wysiłkach uczniom 
przydałaby się odrobina relaksu. I była!

Uczniowie poszczególnych klas łączyli 
przyjemne z pożytecznym na zielonych 
szkołach, wycieczkach turystycznych.

Klasa VI a pod wychowawstwem 
Violetty Klimanek, VI b pod wychowaw
stwem Anny Smagi i I gimnazjum pod 
wychowawstwem Sabiny Wydry zwiedzały 
okolice Beskidu Żywieckiego: Rajczę, 
Żywiec; Kotlinę Kłodzką : Kudowę Zdrój, 
Duszniki Zdrój, Kłodzko, Kaplicę Czaszek w 
Czermnej i Wambierzyce. Zdobyto Szczeli- 
niec i Błędne Skałki. To w kraju. A za granicą 
uczniowie również byli. Szkoła cyklicznie 
współpracuje ze szkołą z Hermsdorf, a w tym

roku nawiązała również współpracę ze szkołą 
w Speyer. Udało się również nawiązać 
współpracę ze szkołą w Grzegorzowicach, 
która nosi imię tego samego patrona.

Tyle o uczniach. A co słychać u 
nauczycieli. Badania ankietowe wykazały, iż 
pracujący tam pedagodzy osiągają jedynie 
niski poziom stresu ( dziwne, gdyby się w 
ogóle nie pojawił!) i , co najważniejsze, nie są 
jeszcze wypaleni zawodowo. W czym tkwi 
tajemnica ? Tego już nie zdradzili.

Helena Melcz

W dniach od 29 maja do 2 czerwca na
sza klasa trzecia Szkoły Podstawowej w Solar- 
ni przebywała na Zielonej Szkole w Wiśle. 
Jak się okazało dwadzieścia pięć procent 
uczniów nigdy nie było w tej miejscowości. 
Zwiedziliśmy Wisłę, pojechaliśmy do 
Ustronia, skąd wyciągiem krzesełkowym wje
chaliśmy na Czantorię. Z góry podziwialiśmy 
piękne widoki, zachwycała nas wiosenna, 
soczysta, zieleń górskiej roślinności. Tam 
korzystaliśmy z toru saneczkowego. Ta jazda 
bardzo nam się podobała.
Nie mogliśmy odmówić sobie przyjemności 
wstąpienia do hotelu Gołębiewski, który kusił 
wielkością i przepychem. Uczestniczyliśmy w 
zajęciach na basenie w ośrodku sportowym 
„Start”. Dowiedzieliśmy się, że właśnie tam 
trenuje Adam Małysz.
W naszym ośrodku, gdzie nocowaliśmy 
warunki były bardzo dobre: pokoje 
dwuosobowe z łazienkami, smaczne 
wyżywienie a także szereg atrakcji typu 
dyskoteka i ognisko. Nasze opiekunki 
organizowały nam wiele konkursów z 
nagrodami, co też podnosiło rywalizację w 
zespole. Oprócz tego typu zajęć codziennie 
uczyliśmy się, realizowaliśmy zaplanowane 
zajęcia z programu profilaktycznego 
Zadowoleni powróciliśmy do domu, a 
niektórym nie chciało się powracać.
Chcemy w tym miejscu podziękować 
wszystkim sponsorom, którzy udzielili nam 
pomocy finansowej, w związku z czym 
wszyscy uczniowie mogli korzystać z 
dobrodziejstw Zielonej Szkoły.

Dorota Kula
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SZKOŁA PODSTAWOWA 
W DZIERGOWICACH

W dniach 8.05.06 - 10.05.06 uczniowie klasy 
VI wraz z wychowawczynią Małgorzatą 
Pajonczek i panią Hanną Kruczek, poznawali

Oprócz słonecznej pogody, na młodzież 
czekało mnóstwo atrakcji min: wspinaczka 
skałkowa, wycieczka trasą byłej kolejki 
zębatej, zjazd z 30-metrowego wiaduktu na 
linach, pokaz kung-fu i prelekcja o kulturze 
chińskiej, wyprawa szlakiem sztolni dawnych 
kopalni srebra, poszukiwanie srebra, nocna 
wyprawa w rejon XVII- wiecznej twierdzy. 
Jak widać szóstoklasistom przygód nie 
brakowało. Za umilenie tej wycieczki 
dziękujemy panu Piotrowi Tworuszce, który 
zorganizował dla nas te wszystkie atrakcje.
24 maja 2006 roku na terenie Szkoły 
Podstawowej w Dziergowicach odbył się 
Festyn Rodzinny, na który przyszli wszyscy 
mieszkańcy gminy związani ze szkołą. W 
gronie gości znaleźli się także Wójt Gminy 
Bierawa p. Henryk Chromik wraz z 
małżonką. Imprezę przygotowali z pomocą 
rodziców nauczyciele, a za jej przebieg 
odpowiedzialna była p. Małgorzata Bakota.

Festyn rozpoczął się programem 
artystycznym - rodzice mieli okazję zobaczyć 
swoje pociechy jak recytują wiersze, śpiewają 
piosenki, tańczą i biorą udział w 
inscenizacjach. Po występach wszyscy 
uczniowie otrzymali poczęstunek, by nabrać 
sił przed czekającymi ich zawodami i 
konkursami. A było o co walczyć, bo dzięki

hojności rodziców, szczególnie p. Chrząszcz i 
p. Malajki atrakcyjnych nagród było sporo. 
Na zakończenie festynu odbył się mecz piłki 
nożnej - uczniowie kontra tatusiowie. Wygrali 
ci drudzy, jednak chłopcy ze szkolnej drużyny 
zapewniają, że w przyszłym roku to oni będą 
górą. Trzymamy kciuki! Ogromne powodzenie 
wśród wszystkich dzieci miały też dodatkowe 
atrakcje takie jak nadmuchiwany zamek, wata 
cukrowa i przejazd bryczką ciągniętą przez 
kucyki.

Festyn Rodzinny w Dziergowicach nie 
tylko dał wszystkim możliwość przyjemnego 
spędzenia czasu, ale także stał się kolejną 
okazją do zacieśnienia współpracy pomiędzy 
lokalną społecznością, a szkołą. Na pewno 
warto go będzie powtórzyć w przyszłym roku. 
Serdecznie zapraszamy!

Małgorzata Bakota 
Krystyna Pluta 
Małgorzata Pajonczek

SZKOŁA PODSTAWOWA 
W STARYM KOŹLU

W bieżącym roku szkolnym uczniowie naszej 
szkoły nie mieli czasu na nudę. Sprawdzali 
swoją wiedzę i umiejętności w najrozmait
szych konkursach, olimpiadach i zawodach 
począwszy od rozgrywek międzyklasowych na 
„swoim podwórku” po eliminacje krajowe. 
Tradycją stało się pasowanie uczniów klasy I 
na czytelników biblioteki. Dla pierwszoklasis
tów przygotowano ciekawe zagadki, insceni
zacje, piosenki i wiersze o książce, a także 
prezenty na dobry początek. Honorowymi 
gośćmi spotkania byli bibliotekarze z Bierawy 
(p. Szymańska) i Starego Koźla (p. Filusz).

Kolejny raz odbył się wewnątrzszkolny 
konkurs recytatorski dla uczniów klas IV - VI. 
W tym roku obowiązywały wiersze J. Tuwima 
i J. Brzechwy. Obiektywni jurorzy oraz licznie 
zgromadzeni uczniowie klas I - III wybrali 
zwycięzców konkursu, którymi okazali się: ex 
equo uczennice klasy VI Magdalena 
Drewczyńska i Dominika Szarf w wierszu 
„Ptasie Radio” oraz uczennica klasy IV Anna 
Bojczuk w wierszu „W aeroplanie”.
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Po raz drugi odbył się Quiz matematyczny 
„Jeden z dziewięciu” oraz Konkurs 
Tangramów dla klas IV - VI przygotowany 
przez p. J. Krzempek. Zwycięzcami okazali się 
Magdalena Drewczyńska, kl. VI - I miejsce, 
Nicola Kaczmarczyk, kl.V - II miejsce, Paweł 
Mosier, kl.VI - III miejsce. Natomiast 
tangramy najlepiej układała klasa V.

Uczniowie naszej szkoły odnosili także 
sukcesy w sporcie: zaakcentowaliśmy swój 
udział w powiatowej lekkiej atletyce. 
Nauczycielka w - fu zorganizowała zawody w 
mini piłce nożnej, gdzie dziewczęta naszej 
szkoły zdobyły II miejsce, a chłopcy IV.

Bardzo dobrym wynikiem zakończył 
się udział klas I - III w Gminnym Konkursie 
Ortograficznym. Pod opieką p. B. Szarf 
uczennice klasy III zdobyły I miejsce - Sandra 
Stefanides i II miejsce - Natalia Milowska.

W maju odbył się w naszej szkole II 
Gminny Konkurs Ortograficzny O Puchar 
Wójta Gminy Bierawa. O puchar ubiegali się 
uczniowie szkół podstawowych klas V - VI. 
Ubiegłoroczni zwycięzcy - drużyna ze Starego 
Koźla - oddała puchar silniejszej ekipie ze 
Starej Kuźni, która zajęła I miejsce. Trzecie 
miejsce wywalczyli uczniowie z Solami, a 
czwarte szkoła z Dziergowic.

Uczniowie SP w Starym Koźlu zajęli 
wysokie miejsca w olimpiadach na szczeblu 
gminnym, mianowicie
1) język polski I miejsce - Magdalena 
Drewczyńska
2) matematyka II miejsce - Magdalena 
Drewczyńska
3) język angielski III miejsce - Bernadeta 
Rossa.

Wychowankowie naszej szkoły chętnie 
i licznie biorą udział w rozmaitych konkursach 
plastycznych osiągając bardzo dobre rezultaty. 
W powiatowym konkursie pod hasłem 
„Wszystko jest poezją” zdobyły: II miejsce - 
Dominika Szarf z klasy VI oraz III miejsce 
Anna Bojczuk z klasy IV. Otrzymaliśmy także 
liczne wyróżnienia.

Dla uczniów naszej szkoły wiele 
nagród posypało się w kolejnym konkursie 
plastycznym „Wiosenny krajobraz mojej 
gminy”. Jego inicjatorką była p. Małgorzata 
Ceglarska, nauczycielka SP w Starym Koźlu, a

w drugim etapie współorganizatorem było 
GCKiR w Bierawie. Honorowy patronat nad tą 
imprezą objął wójt gminy p. H. Chromik.

W ogólnopolskim konkursie
plastycznym „Zapobiegam pożarom i
przestrzegam przed nimi” zajęliśmy w
eliminacjach powiatowych wysokie III
(Dominika Szarf z klasy VI) i IV (Anna 
Bojczuk z klasy IV) miejsca.

W
V 1

Natomiast wielkim sukcesem okazało się III 
miejsce Anny Bojczuk w etapie wojewódzkim 
i zakwalifikowanie się do eliminacji 
krajowych.

Kolejne wyróżnienia na szczeblu 
wojewódzkim, które nas cieszą uzyskały dwie 
uczennice naszej szkoły: Nicola Kaczmarczyk 
z klasy V i Zuzanna Szymańska z klasy III, 
które brały udział w ogólnopolskim konkursie 
„Jak bezpieczny i pożyteczny jest prąd”.

Dla wszystkich spragnionych wiedzy 
działają kola zainteresowań: Klub Europejski, 
Kółko Matematyczne, Kółko Plastyczne. Co 
czwartek można wybrać się na basen.

Uczniowie starokozielskiej podsta
wówki pamiętają o potrzebujących i otwarci są 
na potrzeby innych. Realizując ten cel 
zbieramy corocznie pieniążki w akcji „Góra 
grosza”, dzielimy się słodyczami w okresie 
przedświątecznym z dziećmi, którymi 
opiekuje się CARITAS, organizujemy akcję 
„Słodka chwila”, a zebrane środki 
przeznaczamy na dofinansowanie wyjazdów 
dzieci z rodzin najuboższych.

W ramach programu regionalnego, co 
roku odbywają się liczne imprezy, m. in. 
„Jasełka”, „Wieczór tradycji wigilijnych”, 
wspólne kolędowanie.
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Pamiętamy także o potrzebujących 
zwierzętach. Samorząd naszej szkoły był z 
wizytą w schronisku dla bezdomnych psów w 
Kędzierzynie - Koźlu. Podarowaliśmy 
zwierzakom karmę oraz koce na zimę. 
Wykonaliśmy karmniki i dokarmialiśmy 
ptaki w okresie zimowym.

Teraz zbliża się okres wakacji. 
Pożegnaliśmy już pierwszą grupę dzieci, 
która wyjechała na „Zieloną szkołę” do 
Rabki, a następna grupa uda się niebawem do 
Dusznik Zdroju. W ciągu roku szkolnego 
odwiedziliśmy Wrocław, Wisłę, byliśmy też 
w multikinie w Katowicach.

Edyta Ficoń 
Małgorzata Ceglarska

SZKOŁA PODSTAWOWA 
W STAREJ KUŹNI

1. Od roku szkolnego 2006/2007 w naszej
zostanie wprowadzona nauka języka
angielskiego i informatyki w klasach
młodszych I ■-III.
2. Ciężka zima, duże opady śniegu
uszkodziły dach, w wyniku szybkiej
interwencji naprawa dachu została
przeprowadzona na przełomie marca i 
kwietnia przez firmę montażową p. Klimanka 
z Dziergowic. Dziękujemy Panu za szybką 
naprawę!
3. Obecnie przeprowadzana jest odnowa 
nawierzchni boiska przyszkolnego. 
Dziękujemy wszystkim sponsorom za pomoc 
w odnowie (firmie pana Ruzika z 
Pawłowiczek, sołtysowi Ortowic - p. 
Kondzieli, firmie p. Wizmirskiego)
4. 10 czerwca 2006 r. odbył się „Festyn 
Rodzinny”. Dziękujemy wszystkim 
sponsorom, którzy przyczynili się do 
zorganizowania tego festynu (p. Walenty 
Siadul, p. Andrzej Gralak, p. Andrzej 
Kuchnia, p. Marek Piwowarski, p. Ewa 
Plewik, p. Bogdan Ciechomski, pp. Mordak, 
Rada Solecka Starej Kuźni i inni).
5. Dziękujemy Nadleśnictwu Kędzierzyn 
za nieodpłatne przekazanie naszej szkole 
drzewa na wykonanie ławek przy szkole.
6. 08.03.2006 r. Andrzej Janas i Dorota 
Gołąb - uczniowie naszej szkoły zdobyli I

miejsce na gminnym konkursie języka angiel
skiego, który odbył się w Publicznej Szkole 
Podstawowej w Dziergowicach. Gratulujemy!
7. 16.05.2006 r. Andrzej Janas zdobył 
wyróżnienie na powiatowym konkursie 
recytatorskim „Jugend tragt Gedichte vor”. 
Gratulacje!
8. 22.05.2006 r. Agata Komander, Pamela 
Dobek i Weroniki Żmuda zdobyły puchar, 
zajmując I miejsce w gminnym konkursie 
ortograficznym. Gratulujemy!
9. 05.05.2006 odbył się turniej piłki nożnej 
chłopców w Starym Koźlu. Drużyna w 
składzie: Patryk Sochacki, Bartłomiej Mach, 
Samuel Piwowarski, Adam Szewerda, Roman 
Kieś, Karol Baron, Bartłomiej Chwastek i 
Aleksander Bączek zdobyła III miejsce.
10. 17.05.2006 r. na stadionie w 
Kędzierzynie-Koźlu odbyły się Powiatowe 
Zawody Lekkoatletyczne w czwórboju dla 
szkół podstawowych. Reprezentacja dziewcząt 
w składzie: Agata Komander, Aneta Janicka, 
Klaudia Kubiak, Roksana Mączkowska, 
Dorota Gołąb i Michaela Burger wywalczyła 
III miejsce. Natomiast chłopcy: Patryk 
Sochacki, Bartłomiej Chwastek, Bartłomiej 
Mach, Roman Kieś, Karol Baron i Samuel 
Piwowarski zajęli II miejsce.
11. 19.05.2006 r. Bartłomiej Chwastek zajął 
II miejsce w skoku w dal z wynikiem 4,40m w 
Indywidualnych Zawodach Lekkoatletycznych 
w Kędzierzynie-Koźlu.
12. 24.05.2006 r. podczas Gminnego 
Turnieju Mini Piłki Nożnej w Starym Koźlu 
drużyna dziewcząt w składzie: Agata 
Komander, Aneta Janicka, Klaudia Kubiak, 
Aneta Walasek, Roksana Mączkowska, Dorota 
Gołąb, Agnieszka Cynówka i Sara Bełkot 
zdobyła I miejsce.
13. W szkole wykonano gabinet dla 
pielęgniarki szkolnej.
14. 06.04.2006 r. w szkole odbył się 
Kiermasz ozdób świątecznych przeprowa
dzony przez p. Iwonę Pieczyrak i Katarzynę 
Krzysik.
15. 26.03.2006 uczniowie naszej szkoły 
wzięli udział w Gminnym Przeglądzie 
Twórczości Przedszkolnej i Szkolnej - 
Bierawa 2006.
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16. W dniach 30.05 - 06.06.2006 szkoła 
organizowała wyjazd na „zieloną szkołę” kl. I 
- VI. Dzieci odpoczywały nad morzem w 
Ustce. Co zwiedzili? Miasto i port, Słowiński 
Park Narodowy - ruchome wydmy, Kluki - 
Muzeum Wsi Słowińskiej, Kościół w 
Smołdzinie, klify, Aquapark w Darłowie, rejs 
„Wikingiem”, wejście na latarnię morską. 
Zabawa była przednia!!!

Inf. własna SP Stara Kuźnia

PRZEDSZKOLE W DZIERGOWICACH

III Biesiada Śląska Przedszkolaków.
Przedszkolaki z Dziergowic już od 3 lat 

pielęgnują i kultywują tradycje związane z 
regionem Śląska Opolskiego oraz Ziemi 
Dziergowickiej. Dzieci aktywnie uczestniczą 
w życiu kulturalnym Dziergowic, biorą udział 
w takich imprezach jak: „dożynki”, „stół bo
żonarodzeniowy”, „stół wielkanocny”, pod
czas których prezentują program artystyczny 
w gwarze śląskiej, śpiewają śląskie 
przyśpiewki i prezentują regionalne tańce.

Również w przedszkolu organizowane 
są uroczystości nawiązujące do starych 
tradycji śląskich np. „Święto pieczonego 
ziemniaka”, „Andrzejki”, „tłusty czwartek”, 
„Marzanioczka”, „noc świętojańska”.

W przedszkolu utworzono „izbę 
regionalną” na wzór starej śląskiej izby, w 
której zgromadzono zabytkowe meble, stare 
urządzenia kuchenne, naczynia, pamiątki, 
elementy garderoby. W izbie tej cyklicznie 
odbywają się zajęcia o tematyce regionalnej, w 
których aktywnie uczestniczą wszystkie dzieci 
wykorzystując zgromadzone tam akcesoria. 
Dzieci podczas tych zajęć np. kisiły kapustę, 
wyrabiały ciasto na pączki i na chlebek, 
wykonywały regionalne ozdoby świąteczne, 
skubały pierze na poduszkę dla lalek, lały 
wosk podczas Andrzejek, ozdabiały pisanki.

Każdy rok pracy nad regionalizmem 
wieńczy impreza organizowana przez przed
szkole w Domu Kultury w Dziergowicach - 
Biesiada Śląska Przedszkolaków. Jest to 
przegląd twórczości regionalnej przedszkoli, z 
udziałem placówek z okolicznych gmin. W 
tym roku odbyła się już III biesiada z kolei. 
6-go czerwca przyjechały do Dziergowic 
dzieci z przedszkola w Cisku, Polskiej

Cerkwi, Kuźni Raciborskiej, Bierawy (oddział 
Brzeźce), Kędzierzyna-Koźla nr 20 i 26. 
Podczas biesiady dzieci prezentowały śląskie 
piosenki, tańce, inscenizacje i humor w gwarze 
śląskiej.

Nauczycielki przedszkola w 
Dziergowicach: pani Ewa Spinda i pani Rita 
Olbrych w pięknych strojach śląskich witały 
przybyłych gości i prowadziły biesiadę. Na 
scenie dzieci tańczyły: „Jedlinioka”,
„Druciarza”. Rozbrzmiewały dźwięki znanych 
śląskich piosenek takich jak: „Karolinka”, 
„Szła dzieweczka”, „Zachodzi słoneczko”, „Te 
opolskie dziołchy” oraz mniej znanych np. 
„Wele drogi oset”. Dzieci w gwarze śląskiej 
przedstawiły inscenizacje „Abecadło”, „Osioł 
bez taszy”, „Zgniloch” oraz śląski humor. Jak 
przystało na prawdziwą biesiadę nie odbyło się 
bez wspólnych śpiewów i tańców. W 
biesiadzie uczestniczyli zaproszeni goście: 
pani inspektor Elżbieta Chromik, pani dyrektor 
szkoły Danuta Wróbel, pani dyrektor 
przedszkola w Bierawie Halina Niemkiewicz, 
pan dyrektor GCK w Bierawie Mirosław 
Wierzba jak i inne panie dyrektorki obecnych 
przedszkoli - wtórując śpiewem prowadzącej 
nauczycielce pani Ewie Spindzie. Pogodny 
nastrój biesiady udzielił się wszystkim 
uczestnikom tym bardziej, że zgodnie z 
tutejszą tradycją biesiadnicy mogli 
zakosztować regionalnego „kołacza śląskie
go”, który rozpływał się w ustach, za sprawą 
pań z Koła Gospodyń Wiejskich w Dziergo
wicach, które upiekły go na tę okazję. Na 
koniec każdy z uczestników otrzymał 
pamiątkową statuetkę, dyplom, słodycze oraz 
piłkę. W organizacji imprezy aktywnie
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pomagali rodzice przedszkolaków Dziergo
wic jak i pracownicy przedszkola i DK.

Właśnie dzięki takim imprezom jak 
organizowana przez nasze przedszkole 
Biesiada Śląska Przedszkolaków tradycje i 
kultura naszego regionu są wiecznie żywe, a 
uniemożliwienie dzieciom uczestnictwa w 
kultywowaniu tych tradycji wzbogaca ich 
osobowość oraz uwrażliwia na piękno 
śląskiego folkloru. Jest to również okazja do 
integracji i wspólnej zabawy dzieci i 
nauczycieli z różnych placówek.

Beata Donajska
Dyrektor Przedszkola w Dziergowicach

PRZEDSZKOLE BIERAWA

Obchody Dnia Dziecka trwały kilka dni i 
można stwierdzić, że były to dni, które 
dostarczyły dzieciom, organizatorom, jak 
również rodzicom wiele wrażeń i chwil, które 
na długo pozostaną w ich pamięci. A wszyst
ko rozpoczęło się Biesiadą Śląską zorganizo
waną przez Przedszkole w Dziergowicach. 
Podziwialiśmy występy małych milusińskich 
i sami byliśmy podziwiani, co sprawiło nam 
wiele radości. Tradycji stało się za dość i na 
stołach pojawił się śląski kołacz pieczony 
przez Koło Gospodyń Wiejskich. Do 
przedszkola wróciliśmy ze złotą nutką i 
dyplomem - był to dla nas super prezent. 
Przedszkole w Bierawie było reprezentowane 
przez oddział z Brzeziec. Następnie dzieci z 
poszczególnych oddziałów, by wesoło 
spędzić ten szczególny dla nich dzień, 
wyjeżdżały sukcesywnie na wycieczki do 
ZOO do Opola, czy też do Bajkolandii do 
Kędzierzyna Koźla. Dzieciom towarzyszyli 
rodzice. Drużyna dzieci z przedszkola z 
Bierawy w tych dniach, godnie reprezento
wała nas na „Mistrzostwach Świata Dzieci w 
Piłce Nożnej” w Cisku. Niektóre oddziały z 
okazji Dnia Dziecka zorganizowały piknik w 
rodzinnej atmosferze. Równocześnie został 
zorganizowany festyn na strzelnicy w 
Solami. Warto wspomnieć że współor
ganizatorem festynu było Gminne Centrum 
Kultury i Rekreacji w Bierawie. Festyn prze
biegał pod hasłem „Dzieci - dzieciom”.
Dzieci prezentowały umiejętności wokalne i 
taneczne. Nie zabrakło też zabaw, były to

zabawy integracyjne, które specjalnie na naszą 
imprezę przygotowała pani mgr Monika 
Bagińska i pani mgr Krysia Scholz. Ogromną 
niespodzianką była postać Kubusia Puchatka, 
która natychmiast zyskała sympatię wszyst
kich dzieciaków, a Pani mgr Joannie Sroka 
pomagała w prowadzeniu całej imprezy.

Chwilę później wspólna zabawa przy muzyce 
zaaranżowana przez dziewczyny z zespołu 
działającego przy domu Kultury w 
Dziergowicach. Tyle tego, a to dopiero począ
tek. Można było korzystać z karuzeli jak rów
nież z dmuchanego basenu z kulkami. Dooko
ła słychać było piski dzieci i okrzyki radości. 
Następna atrakcja to bryczka z kucykami, 
która wiozła dzieci po leśnych dróżkach. Nad
szedł czas na przekąszenie czegoś. Pieczone 
kiełbaski bardzo smakowały. Nareszcie! Spar
takiada sportowa, którą przygotowała dla nas 
pani mgr Alicja Mykitka i pani Ewa Rekru- 
ciak. Tegoroczny Dzień Dziecka był bardzo 
udany, a najważniejsze, że w ten dzień i słon
ko było po naszej stronie, bo aura dopisała. 
Niedawno braliśmy udział :
• w maratonie o memoriał Papieża JPII,
• w Wojewódzkim Konkursie Plastycznym 
pod hasłem: „Wy jesteście światłem świata- 
Jan Paweł w oczach dzieci”
• w gminnym konkursie plastycznym pod 
hasłem: „ Krajobraz mojej gminy”
• w międzygm. Przeglądzie Twórczości 
Teatralnej pod hasłem: „Andersen w teatrze”.

Dzieci z naszego przedszkola godnie 
promują naszą gminę w przeglądach 
gminnych, międzygminnych , powiatowych co 
cieszy wychowawców, rodziców, jak i same 
dzieci.

Joanna Sroka
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Już po raz siódmy odbył się spływ Odrą na 
„bele czem”. Tym razem trud żeglowania 
podjęło ok. 50 załóg. Większość wypłynęła z 
Raciborza w sobotę a nieliczni, przeważnie 
kajakarze wypłynęli z Republiki Czeskiej już 
w piątek. Żeglarze słodkich wód zapre
zentowali licznie zgromadzonej publiczności 
na nabrzeżach swoje pływała - dziwadła.

Niektóre płyną po raz kolejny np. Trabant 
„Tolik”, którego załoga podczas spływu 
dawała koncert. Pomysłodawca spływu, 
Bronisław Pirog tym razem wcielił się w rolę 
dzielnego wojaka Szwejka. Na brzegu można 
było posłuchać muzyki lub uczestniczyć w 
pokazach rycerskich, wojowie z Poznania 
przybliżyli nam rycerzy Mieszka I. Wójtowie i 
Wojewoda Opolski własnoręcznie wybili 
Denary Mieszka I, które jak stwierdzono zasilą 
konto pod budowę ewentualnego mostu 
(społecznie oczekiwanego) pomiędzy 
Dziergowicami a Przewozem. Niestety aura 
nie była łaskawa późnym wieczorem nadeszły 
ciężkie chmury, burza, ulewny deszcz, który 
zalał sprzęt elektro-akustyczny, wszystko to 
spowodowało, że impreza zakończyła się 
wcześniej.

WAKACJE Z BOGIEM

Z Księgi Rodzaju dowiadujemy się, że Bóg: 
ukończył w dniu szóstym swe dzieło, nad którym 
pracował, odpoczął dnia siódmego po całym swym 
trudzie, jaki podjął (Rdz 2, 2). W biblijnym opisie 
stworzenia Bóg wypowiada słowo, ale ono jest 
wiecznym działaniem; stało się światłością, ziemią, 
morzem, roślinami, ciałami niebieskimi, ptactwem, 
zwierzętami, ludźmi. Stworzony świat jest więc 
urzeczywistnioną Boża myślą, a w nim znajdujemy się 
my - ludzie - z potencjałem twórczym i aktywnością.

Praca i wypoczynek przynależy ludzkiej osobie, 
życie osoby jest na przemian pracą i wypoczynkiem.

Kościół uczy człowieka poprawnej relacji do 
Boga, do samego siebie i do bliźnich także wówczas, 
gdy zachęca go do dobrego Wykorzystania wolnego 
czasu. Człowiek potrzebuje odpoczynku, aby móc w 
pełni zrealizować swe powołanie. Sens wolnego czasu 
chrześcijanin odkrywa także w ramach spełniania 
swoich obowiązków religijnych - uczestniczeniem w 
niedzielnej Mszy Świętej. Święcenie dnia świętego, jest 
oddaniem czci Bogu. Odpoczynek świąteczny jest też 
zapowiedzią "wiecznego święta".

Nadchodzące miesiące wakacyjne przypominają 
nam o przysługującym nam prawie do wypoczynku. W 
lipcu i sierpniu, zmienia się rytm naszego życia. W 
jednych miejscach robi się pusto, w innych zaś znacznie 
tłoczniej. Wypełniają się dworce, lotniska, hotele, 
kempingi. Zaludniają się plaże i górskie ośrodki 
wypoczynkowe. Ruszają pielgrzymki do miejsc kultu.

Odpoczynek wzmacnia nasze zdrowie psychiczne 
i fizyczne. Szansa odprężenia dana w wolnym czasie 
powinna też być wykorzystana jako powrót do natury. 
Poznajemy bowiem wówczas lepiej miłość Boga 
objawiającego się w dziełach stworzenia.

By dobrze móc wypocząć, trzeba wykorzystać 
nasze zainteresowania i pragnienia. Jedni lubią podzi
wiać gwiazdy i chcą słuchać szum morza, pływać i 
uprawiać sporty wodne. Inni wolą wycieczki rowerowe 
i turystyczne górskie atrakcje. Jeszcze inni chcą 
podziwiać obce kraje, ale są i tacy, co wolą zacisze 
własnych domów i ogródków z malwami, pachnącą 
maciejką, śpiewem ptaków i leżakowaniem pod 
jabłonią. Słoneczne i pochmurne dni wakacyjne nie 
powinny służyć leniuchowaniu. Warto przeczytać dobrą 
książkę, zobaczyć ciekawy film, poznać nowych ludzi, 
przyjaciół i interesujące miejsca. Czekają na nas wspa
niałe zakątki ze swoją historią, urocze regiony z boga
tym folklorem i piękne kościoły z ciszą modlitwy.

Wakacje są też okazją do bycia razem, bo w ciągu 
roku członkowie rodziny mają różne zajęcia. Pamiętać 
należy jednak, że pozytywnie wpływa zmiana 
otoczenia, bezpośredni kontakt z przyrodą, 
kontemplacja piękna, odejście od codziennego planu 
naszych zajęć i związanych z tym rozlicznych spraw. 
Wakacyjne podróże - podziwianie kwiatów, ptaków, 
dzikiej zwierzyny - wychowują nas do większej troski o 
naturę i uczą nas szacunku do wszystkiego, co żyje, i do 
tego, co ludzie dobrego i pięknego uczynili. 
Odkrywamy wtedy lepiej barwy świata, a droga do 
Boga i ludzi staje się wówczas łatwiejsza. Inni ludzie 
wokół nas, inne środowisko, inne posiłki, wszystko to 
wpływa na nasze dobre samopoczucie. Wiemy, że do 
regeneracji utraconych sił potrzeba więcej snu, 
należnego odżywiania i aktywnego wypoczynku. 
Ważna jest ta troska o ciało i o ducha wzięta razem, 
stanowimy bowiem cząstkę przyrody i szanować 
musimy jej prawa wokół nas i w nas.

opracował ks. Norbert Matuszek
/na podstawie artykułu „Wakacyjny odpoczynek" ks. 
Stanisława Groń SJ/
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WIEŚCI GMINNE
• Trwa budowa dwóch dróg transportu rolnego 

w Lubieszowie droga do posesji Pordzik i w 
Starym Koźlu do posesji Opyd obie z dofinan
sowania Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Gruntów Rolnych. Kwota dofinansowania to 
75% wartości inwestycji netto. Trwają 
przygoto-wania do budowy kolejnych dróg: 
przy Starej Odrze w Dziergowicach i Dębinie w 
Bierawie.

• Rozstrzygnięto przetarg na budowę ulicy 
Zamkniętej w Starym Koźlu. Zakończenie prac 
do 31 lipca 2006. Koszt: 80 tys. zł.

• Zakończono budowę trzech odcinków 
oświetlenia ulicznego w Starej Kuźni, 
Goszycach i Bierawie. Sumaryczny koszt 
inwestycji wraz z projektem i inspektorem 
nadzoru to 80 tys. złotych.

• Wykonano i zamontowano nową konstrukcję 
syreny alarmowej w OSP Goszyce.

• Kontynuowane są prace przy robotach 
kanalizacyjnych wsi Bierawa i Stare Koźle. 
Trudne warunki zimowe spowodowały 
przesunięcie terminu zakończenia inwestycji. 
Władza Wdrażająca wyraziła zgodę na 
przesunięcie terminu zakończenia robót w 
Bierawie na 30 września 2006, a Wojewoda 
udzielił zgody na przesunięcie terminu 
zakończenia budowy kanalizacji w Starym 
Koźlu również do września 2006.

• Rozstrzygnięto przetarg na wymianę pokry
cia dachowego i docieplenie starej części Domu 
Kultury w Dziergowicach na kwotę 41 000 zł. 
Zadanie jest realizowane przez firmę Milpol.

• Gmina otrzymała zapewnienie środków na 
przebudowę ul. Nowej w Korzonku ze środków 
ZPORR. Oczekujemy na podpisanie umowy z 
Wojewodą. Podobna sprawa prowadzona jest w 
Starostwie Powiatowym w odniesieniu do 
budowy chodnika przy ul. Brzozowej w Starej 
Kuźni.

• Wymieniono mur oporowy wokół części 
kościoła w Dziergowicach oraz nasadzono 
krzewy ozdobne. W dalszej kolejności 
przewidziana jest budowa parkingu. 
Sumaryczny koszt obu zadań to 60 tys. złotych.

• W ramach realizacji projektu „Internetowe 
Centra Informacji multimedialnej w 
bibliotekach szkolnych i pedagogicznych” 
współfinanso-wanego ze środków 
Europejskiego Funduszu Społecznego, 
Ministerstwo Edukacji i Nauki przekazało 
nieodpłatnie Publicznemu Gimnazjum w 
Bierawie w pełni wyposażone internetowe 
centrum informacji multimedialnej. Wartość 
brutto przekazanego centrum to 13 594,24 zł.

OŚWIADCZENIE
W związku z proponowaną ugodą przez
H. Chromika dn. 10.05.2006r. przed Sądem 
Rejonowym w Kędzierzynie-Koźlu 
oświadczam, iż odwołuję moją wypowiedź 
wygłoszoną podczas Sesji Rady Gminy 
Bierawa dn. 29.12.2004 r., w której 
stwierdziłam co następuje:
I. Henryk Chromik prowadził samochód po 
spożyciu alkoholu.
2. Henryk Chromik utrudniał przez pobyt w 
szpitalu toczącą się w tut. Sądzie sprawę 
kamą toczącą się w tut. Sądzie Rejonowym o 
sygn.AktIIK662/01.

Teresa Koczubik

Wyjaśnienie Wójta do oświadczenia:
W związku ze złożonym oświadczeniem 
przez Panią Teresę Koczubik pragnę 
wyjaśnić, że nie ja wychodziłem z propozycją 
ugody w stosunku do wypowiedzi 
skierowanych pod moim adresem. Z 
propozycją ugody wystąpił sąd, na co, jako 
oskarżyciel w postępowaniu, przystałem pod 
następującymi warunkami zapisanymi w 
protokole posiedzenia pojednawczego:
1. Oskarżona Teresa Koczubik zobowiązuje 
się do odwołania na najbliższej Sesji Rady 
Gminy pomówień skierowanych przeciwko 
oskarżycielowi [...]
2. Oskarżona zobowiązuje się do 
zamieszczenia w prasie lokalnej tj. „Gazecie 
Lokalnej”, „Echu Gmin” i „Głosie Bierawy” 
oświadczenia o odwołaniu pomówień 
skierowanych przeciwko oskarżycielowi [... ]
3. Oskarżona Teresa Koczubik zobowiązuje 
się do zapłaty na rzecz Caritas w Bierawie 
kwoty 1500 złotych.
4. Oskarżona Teresa Koczubik zobowiązuje 
się do zwrócenia na rzecz oskarżyciela 
prywatnego Henryka Chromika poniesionych 
kosztów procesu w kwocie 300 złotych.

OGŁOSZENIE

Sprzedam

Samochód Daewoo Matiz, kolor żółty 
metalik, rocznik 1999, garażowany, przebieg 
90 000 km, pierwszy właściciel. Cena do 
uzgodnienia, 
tel.kont. 0774821885.

GŁOS BIERAWY GMINNY BIULETYN INFORMACYJNY. Wydaje Rada i Urząd Gminy w Bierawie.
Adres: Głos Bierawy, Urząd Gminy w Bierawie, ul. Wojska Polskiego 12, 47-240 Bierawa. Tel. (077) 487 22 66. 
Ukazuje się nieregularnie. Redaguje zespół. Wydanie bezpłatne.


